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اخبار کوتاه 

صنایع عمومی وزارت صمت با اشــاره به رونمایی از سند 
راهبردی صنعت طلا و جواهر گفت: همه باید نگاه فرهنگی 
خود را تغییر دهند. همان طور که صادرات فولاد حساسیت 

ندارد، صادرات طلا نیز نباید حساسیت داشته باشد.
محمدمهدی برادران در افتتاحیه هشــتمین نمایشگاه تخصصی طلا، 
جواهر، نقره، فیروزه، گوهرسنگ ها، ماشین آلات و صنایع وابسته مشهد 
که در محل نمایشــگاه بین المللی برگزار شــد، اظهار کرد: در همه دنیا 
صنعت نمایشگاهی پیش برنده سایر صنایع است.  امیدوارم نمایشگاه امروز، 
نمایشگاه دو هفته پیش تبریز و نمایشگاه بهمن ماه تهران بتوانند سطح 
بیشتری از توانمندی های صنعت را به نمایش بگذارند. توانمندی های مالی 
این صنعت، تجربه، پیشینه و هنرمندی در حوزه جواهر می تواند بخصوص 

برای نسل آینده الگو باشد که این راه را دنبال کند. 
وی بیان کرد: ما سومین کشور بهره مند در حوزه پرینتر سه بعدی هستیم 
و در زمینه ماشین آلات صنعتی موفق شدیم به کشورهایی که ما را تحریم 
کردند هم صادرات داشته باشیم. این نمایشگاه مزایای دیگری مانند پررنگ 
شدن کارگاه های آموزشی در کنار نمایشگاه ها دارد که یک ضرورت است. 
قسمت عمده نمایشگاه کارگاه های جنبی و آموزشی بود که متاسفانه کمتر 

در صنعت نمایشگاهی به آن توجه کرده ایم. 
معاون صنایــع عمومی وزارت صمت ادامــه داد: ما در صنعت طلا در 
خراسان، زنجیره معدن تا شمش و تبدیل به مصنوعات طلا و جواهر و حتی 
آثار هنری خاصی را داریم. فیروزه خاص این قسمت از کشور ما بوده و این 

رنگ متعلق به خراسان رضوی و بارگاه امام رضا )ع( است. 
برادران با بیان اینکه ما در حوزه طلا هنوز اول راه هستیم، گفت: از نظر 
فرهنگی، حساسیت خاصی روی صادرات طلا داریم و اگر خبری منتشر 
شود که یک تن طلا از کشــور صادر شده، به عنوان خبری منفی از آن 
یاد می شود. این فرهنگ باید اصلاح شــود. برای تسهیل صادرات باید 
حساسیت های بی مورد و نگاه های سلیقه ای را کم کنیم. ما ابتدا واردات را 
تسهیل کردیم که 13 تن طلا وارد کشور شد، بنابراین نباید نگران صادرات 

یک تن طلا از کشور باشیم. 
وی ادامه داد: تمام فعل و انفعال ما همین است و تمام جلسات، نمایشگاه ها 

و آموزش ها را می گذاریم که صادرات و واردات تســهیل شود. براساس 
مصوبه هیات دولت، تعرفه گمرکی واردات طلا صفر است، یعنی هر فردی 
قصد دارد شمش طلا به کشور وارد کند، مجاز است. از آن زمان، 13 تن 

طلا وارد شده است، بنابراین نباید نگران صادرات مصنوعات طلا باشیم. 
معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: همه باید نگاه فرهنگی خود را 
تغییر دهند. همان طور که صادرات فولاد حساسیت ندارد، صادرات طلا نیز 
نباید حساسیت داشته باشد. همان طور که شفافیت فولاد حساس نیست، 
شفافیت طلا نیز نباید حساس باشد. ما دچار حساسیت فرهنگی و تاریخی 

نسبت به مخفی سازی برخی اطلاعات هستیم. 
برادران با اشاره به رونمایی از سند راهبردی صنعت طلا و جواهر، اظهار 
کرد: این ســند را امروز رونمایی می کنیم. برای اولین بار است که اسناد 
راهبردی را در شــهری به جز تهران رونمایی می کنیم. این ســند هم به 
وضعیت صنعت اشاره کرده است و هم هدف گذاری بسیار جهشی دارد. 
در حوزه تولید در افق سال 1407 میزان 10 برابری را هدف گذاری کرده ایم 
که 500 تن تولید است. وی اضافه کرد: در حوزه صادرات، افق 50 برابری 
یعنی صادرات 50 تن و در حوزه اشتغال افق 100 هزار اشتغال یعنی رسیدن 
به 500 هزار اشتغال را هدف گذاری کرده ایم. ما پای این اهداف هستیم تا 
محقق شــود و تحقق آن ها قطعی است، اگر موانع را برداریم. اگر عزم ما 
جزم باشد می توانیم به این اهداف برسیم که موجب اشتغال، صادرات، تولید، 

درآمد و ارزش افزوده بیشتر می شود.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی از تدوین برنامه عملیاتی و 
بسته تأمین مالی اقدام جهادی جهت تکمیل رفع و اصلاح 887 نقطه 

اولویت دار پرتصادف )حادثه خیز( خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، شهریار افندی زاده در این باره افزود: در راستای 
اجرای تصمیمات مهم نشست 132 این کمیسیون به ریاست وزیر راه و شهرسازی و 
رئیس کمیسیون مبنی بر رفع و اصلاح تمامی 887 نقطه اولویت دار پرتصادف کشور 
تا پایان نیمه اول سال آینده، با همکاری و هماهنگی همه دستگاه ها و نهادهای ذیربط 
ملیّ و مشــارکت استانداری ها، در این نشســت کلیات مربوط به این اقدام جهادی 
مشتمل بر مشخصات نقاط مذکور و منابع مالی و بودجه ای ملیّ و استانی موجود و 
بالقوه و تأمین و تخصیص آن ها ذیل سیاست ها، تصمیمات و نظارت عالیه مصوب 
شورای عالی هماهنگی حمل ونقل و ایمنی کشور تشریح شد.وی ادامه داد: مقرر شد 
دبیرخانه کمیسیون با همکاری اعضا، جزئیات اقدام را از جمله تکلیف سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای به عنوان متولی ملیّ و تکلیف استانداری ها را از تأمین منابع مالی و 
عملیات اجرایی این نقاط، به تفکیک هر استان و هر نقطه، با فوریت به واحدهای ذیربط 
ابلاغ کند.افندی زاده افزود: این اقدام جهادی و فرابخشی که نشان از عزم راسخ ملیّ 
برای توقف روند افزایشی تصادفات، فوتی ها و مصدومین دارد، گامی عاجل، ضروری 
و زودبازده جهت ارتقای ایمنی جاده ها در کنار برنامه ها و اقدامات میان مدت و بلندمدت 
مورد پیگیری مستمر شورای عالی هماهنگی حمل ونقل و ایمنی کشور و نیز کمیسیون 
ایمنی راه ها است.معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی گفت: براین اساس، آزادسازی 
منابع مالی و بودجه ای بالقوه ملیّ و استانی جهت تأمین هزینه های این اقدام با جدیت 

در دست پیگیری است.
دبیر کمیسیون ایمنی راه های کشور افزود: از 887 نقطه اولویت دار پرتصادف کشور، 
153 نقطه توسط سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای رفع و اصلاح شده است 

و تا پایان سال 1402، 247 نقطه دیگر در برنامه این سازمان برای اصلاح قرار دارد.
وی تاکید کرد: براساس مصوبه چهارمین جلسه شورای هماهنگی حمل و نقل و 
ایمنی کشور مقرر شده است، تعدادی از نقاط پرتصادف کشور از طریق تامین منابع 
مالی استانداری های کشور رفع و اصلاح شود.به گفته افندی زاده، با توجه به مصوبه 
اخیر شورا در نشست 133 کمیسیون ایمنی راه های کشور مصوب شد که از 487 نقطه 
اولویت دار پرتصادف کشور، 144 نقطه در سال 1402، توسط استانداری کشور و 343 
نقطه باقیمانده در نیمه اول سال 1403 توسط سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
و استانداری های برطرف شود. در این رابطه مقرر شد دبیرخانه کمیسیون با مشارکت 
وزارت کشور )استانداری ها( و سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، جزییات برنامه 
سال 1403 در رابطه رفع و اصلاح این نقاط را، به تفکیک در نشست بعدی کمیسیون 
ارایه دهد.معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی گفت: با وجود پیگیری افزایش سقف 
تخصیص بودجه سنواتی در این راستا، با توجه به کمبود منابع موجود، استفاده از منابع 
بالقوه تأمین مالی با تأکید بر جذب سرمایه گذاری و مشارکت بیمه ها در ایمنی تردد و 
نیز اختصاص درصدی از منابع حاصل از مولدسازی دارایی های دولت در استان ها در 
اولویت پیگیری قرار دارد و پیشنهادهای این کمیسیون، با همکاری اعضا به ویژه وزارت 
کشــور به شورای عالی هماهنگی حمل ونقل و ایمنی کشور به ریاست معاون اول 

محترم رئیس جمهور ارائه شده و در دست پیگیری است.
دبیر کمیسیون ایمنی راه های کشور ادامه داد: همچنین در این نشست، طبق روال 
جلســات اخیر کمیســیون، گزارش آخرین وضعیت تصادفات راهنمایی و رانندگی 
اســتان های خراسان رضوی و آذربایجان شرقی و برنامه ها و اقدامات ارتقای ایمنی 

مربوطه از سوی مدیران استانی ارائه و مورد بحث و تبادل نظر اعضا قرار گرفت.
افندی زاده گفت: در راستای جذب مشارکت حداکثری اعضا در پیشبرد برنامه ها و 
اقدامات ارتقای ایمنی راه ها در ســطح کشور، در این نشست مقرر شد که دبیرخانه 
کمیسیون با هماهنگی وزارت صنعت، معدن و تجارت نسبت به احصای زمینه های 
نقش آفرینی هرچه پررنگ تر و مؤثرتر وزارت مذکور در برنامه ها و اقدامات یادشده از 
جمله ایمنی خودروها و تردد ایمن ناوگان حامل بارهای معدنی اقدام و نتیجه را جهت 

تصویب و ابلاغ، در نشست های بعدی به کمیسیون ارائه کند.

معاون وزیر صمت: معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

نباید درباره صادرات طلا حساسیت داشته باشیم تدوین برنامه عملیاتی برای اصلاح 887 نقطه پرتصادف کشور

خبرمهمرییسسازمانبرنامهبراییارانهبگیران
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: سه دهک اول که درآمدهای بالاتر دارند 
به تدریج یارانه آنها قطع شــده و یارانه به تعداد کمتر و به نیازمندان واقعی 

داده شود.
داود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه در دیدار با آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع 
تقلید با بیان اینکه 800 هزار شغل در کشور ایجاد شده اظهار داشت: این میزان ایجاد اشتغال باعث 
شده بیکاری در کشور به طور بی سابقه پایین آمده و به حدود 8 درصد برسد این درحالی است که 
در ابتدای دولت نرخ بیکاری حدود 11 درصد بود.وی ادامه داد: اکنون نرخ بیکاری در بسیاری 
از استان ها بین 6 تا 7 درصد است؛ گرچه در برخی استان ها مانند ایلام، کرمانشاه و سیستان و 
بلوچستان نرخ بیکاری بالاتر است.وی بیان کرد: آیت الله رئیسی اعتقاد دارد مشکلات مردم را 
در موضوع معیشت و اقتصاد خانواده ها هر چه زودتر ساماندهی کند و گلایه هایی که نسبت به 

قیمت ها و معیشت مردم وجود دارد دغدغه اصلی دولت است.
منظور افزود: در ســال جاری طرح کالابرگ را شروع کردیم و که در این طرح، به گروه های 
کم درآمد کمک شده اســت تا 11 قلم کالای اصلی از جمله لبنیات و پروتئینی را به صورت 

کالابرگ با همان قیمت های سال گذشته از محل یارانه ها خریداری کنند.
آخرین اخبار از طرح کالابرگ

وی ادامه داد: در ابتدا مردم خیلی در مورد طرح کالابرگ آگاه نبودند اما در دو سه ماه گدشته 
اقبال آنان نسبت به کالابرگ بیشتر شده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه ابراز داشت: در مرحله بعدی طرح کالابرگ در ارتباط با جهیزیه 
برای خانواده های کم در آمد از محل هدفمندی یارانه ها اقدام خواهد شد و بنابراین سه دهک 
اول که درآمدهای بالاتر دارند به تدریج یارانه آنها قطع شده و یارانه به تعداد کمتر و به نیازمندان 
واقعی داده شود.وی افزود: 79 میلیون نفر در کشور یارانه می گیرند که همه مستحق دریافت 

یارانه نیستند و یکی از سیاست های کشور این است که یارانه به سمت افراد کم درآمدتر برود.
منظور با اشاره برنامه دولت برای کاهش تورم گفت: از ابتدای امسال دولت تلاش کرده که تورم 

را کاهش دهد و این امر نتیجه داده است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: در چهار ماه گذشته نرخ تورم ماهانه کشور کاهش 
یافته است و تلاش داریم نرخ تورم هر ماه تا پایان سال حدود یک و نیم درصد دیگر نیز کاهش 
یابد.وی گفت: سیاست رئیس جمهور این است که نرخ ارز را تثبیت کنیم ، قیمت ها ثابت باشد و 

گروه های کم در آمد جامعه به روش های مختلف مورد حمایت قرار گیرند.

طی 7 ماهه امسال محقق شد
افزایش44درصدیتولیدکنسانترهفسفات

از ابتدای سال جاری تا پایان مهر ماه، قریب به 56 هزار تن کنسانتره مجتمع 
فسفات تولید شده که حدود 44 درصد نسبت به میزان تولید آن در مدت 

مشابه سال گذشته، افزایش یافته است.
طبق آمار ارائه شده توسط ایمیدرو، مجتمع فسفات اسفوردی )زیرمجموعه ایمیدرو( از ابتدای 
فروردین تا پایان مهر ماه امسال 55 هزار و 900 تن کنسانتره تولید کرده که نسبت به 38 هزار و 
826 تن تولیدی در این مدت مشابه سال گذشته نه تنها 44 درصد افزایش یافته بلکه این میزان 
تولید نسبت به برنامه ریزی صورت گرفته که 34 هزار و 950 تن بوده، 60 درصد فراتر رفته 
است.همچنین در هفت ماهه امسال، 189 هزار و 413 تن ماده معدنی استخراج شده که نسبت 
به میزان تولید در  مدت مشابه سال گذشته معادل 172 هزار و 682 تن، قریب به  10 درصد 
رشد یافته است.  مجتمع فسفات اسفوردی تنها در یکماه مهر امسال، 1512 تن کنسانتره تولید 
و 30 هزار و 301 تن ماده معدنی استخراج کرده که در مقایسه با میزان تولید در مدت مشابه 
سال گذشته معادل 6222 تن کنسانتره تولید و 23 هزار و 703 تن ماده استخراج ماده معدنی، 

به ترتیب 37 و 28 درصد رشد داشته است.

فرصتسازیبرایاکسپو۲۰۳۰
ادامه از صفحه یک

عربستان سعی دارد فرهنگ کشورش را در این شش ماه به کل دنیا منتقل کند. اتفاقی که در 
همسایگی ما در حال وقع است، از برخی جنبه ها با بخشی از تاریخ ایران قابل قیاس است. اگر 
به گذشته کشورمان رجوع کنیم شاید کمتر سیاستمداری به مانند شاه عباس صفوی پیدا کنیم 

که برای آینده کشور چشم اندازی فراخور را متصور بوده است.
گذشته از موضوعاتی که در این یادداشت نمی گنجد یک اقدام بزرگ وی انتقال اصفهان جهت 
پایتختی ایران بود و صد البته که در حد یک حرف ساده، صورت نگرفت بلکه مدلی را که می 
توان خاص او دانست را ماندگار کرد. معماری و فرهنگی به سبکی کاملا نوین برآمده از چارچوب 

سنت ها! اجرای پروژه هایی اصیل که از جمله سیاست این امر بود.
شاید پر بیراه نباشد که ایجاد زیرساخت های مرتبط و برگزاری پروژه ای عظیم و جهانی مانند 

اکسپو را با این اقدام شاه عباس صفوی مقایسه کنیم.
در چشم انداز اقتصادی کشور عربستان، طرحی با عنوان توسعه 2030 پیش بینی شده است 
که هدف آن تنوع بخشیدن به اقتصاد و تجارت کشور، اقتصاد بدون نفت و اشتغال برای جوانان 
می باشد.محل برگزاری نمایشگاه جهانی در نزدیکی فرودگاه بین المللی ملک سلمان در ریاض 
پیش بینی شده و طرح هایی مثل منطقه جدید نئوم، ریاض آرت، شهر هوشمند لاین، پایتخت 

سرگرمی قیدیه و ده ها پروژه  ی کلان دیگر را در برنامه توسعه ایی خود گنجانده است.
 تاریخ پیشنهادی عربستان برای برگزاری اکسپو ریاض 1 اکتبر 2030 تا 31 مارس 2031)9 
مهر 1409 تا 11 فروردین 1410( است که دغدغه های آب و هوایی منطقه ای کاملا رعایت 
شده است.حال ما می توانیم تنها نظاره گر باشیم یا آن که طرحی با عنوان استفاده از فرصت 
طلایی برای پاویون ایران در  اکسپو 2030 تدارک ببینیم. حدود 6 سال و 9 ماه فرصت پیش 
رو است تا مطالعه، برنامه ریزی، محتواسازی شود  و نهایتاً اجرای پروژه 2030 به نحو احسنت 

سامان دهیم.
شاید زمان مناسبی است که بالاخره سینمای ایران را که از وجهه مناسبی برخوردار است حتی 
در برخی پروژه های تاریخی که وزن بین المللی دارد به مضمون نزدیک نماییم. چون سید داوود 
میرباقری، اصغر فرهادی و . . . که نتیجه آن می شود که می خواهیم نه آنچه که بارها شاهدش 
بودیم. شاید لازم باشد برای محتوا و سناریو پردازی، نخبگان را ورود دهیم و بزرگانی همچون 
پروفسور جلالی، دکتر نبی آشنا ، استاد ملکیان و دیگر چهره های آشنای معماری، ادبیات، طب 
ایرانی، موسیقی ، کارآفرینی و ..... درگیر این پروژه ملی نماییم به امید آن که فردا، همان روزی 

باشد که همه منتظرش بودیم و به آن می بالیدیم.

اینفوگراف

معاون بنیاد برکت گفت: بنیاد برکت کار باید براساس 
تعریفی که در الگوی کشت و سند آمایش سرزمینی 
وجود دارد باید حداقل تا سال 1406 بیش از 145میلیون 

تن مواد غذایی تولید شود.
رهبر انقلاب روز 8 شــهریور 1401 خطاب بــه کابینه دولت در 
خصوص اهمیت زنجیره غذایی فرمودند: »در مسئله ی کشاورزی، 
مسئله ی امنیّت غذایی خیلی اهمّیّت دارد. حالا اوضاع امروز دنیا را 
نگاه کنید؛ یک گوشه ی دنیا یک جنگی اتفّاق افتاده و مسئله ی امنیّت 
غذایی برای همه ی دنیا مطرح شده؛ یعنی مسئله ی امنیّت غذایی 
این قدر مهم است. ما که راجع به خودکفایی گندم، خودکفایی ذرّت، 
خودکفایی نهاده های دامی همیشه تأکید می کردیم، بعضی ها بودند 
به عنوان متخصّص، به عنوان کارشــناس که می گفتند باید رفت 
دنبال صنعت؛ خب بله، ما که با صنعت مخالف نیستیم، ما بیشتر از 
بعضی های دیگر دنبال این بودیم که صنعت کشور پیش برود، منتها 
مسئله ی امنیّت غذایی مسئله ی درجه ی یک است؛ نباید از آن غفلت 
کرد. و ببینید امروز در دنیا دیگر کاملًا واضح اســت که چقدر مهم 

است.«
 ورود بنیاد برکت در حوزه تأمین زنجیره غذایی 

بر اساس تأکیدات رهبری
محسن مردعلی معاون بنیاد برکت با اشاره به اینکه امنیت غذایی 
مورد اهمیت مقام معظم رهبری است، گفت: کلیه اقدامات کشورها از 
نظر اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی منوط به تأمین معیشت مردم است 
که مسئله مهم در این زمینه تأمین امنیت غذایی است. از ابتدای امسال 
بنیاد برکت با درک این شــرایط به عنوان یک کار ویژه بر موضوع 
تأمین امنیت غذایی متمرکز شد و طرح هایی را در زمینه زنجیره سبز 

)کشاورزی( و زنجیره آبی )آبزی پروری( اجرا کرد.
وی با بیان اینکه امنیت غذایی مسئله درجه اول کشور است و نباید 
غفلت صورت بگیرد، ادامه داد: موضوع امنیت غذایی مسئله حیاتی 
برای همه جوامع است. در موضوع امنیت غذایی چهار بعد نظیر فراهم 
کردن مواد غذایی، در دسترس بودن محصولات کشاورزی، سلامت 

مواد غذایی و تاب آوری مواد غذایی بسیار اهمیت دارد.
دبیر شورای راهبردی زنجیره های ارزش و مدیر طرح های اشتغال زایی 
بنیاد برکت ادامه داد: بنیاد برکت کار ویژه خود را بر موضوع تولید مواد 
غذایی قرار داد که بر اساس تعریفی که در الگوی کشت و سند آمایش 
سرزمینی وجود دارد باید حداقل تا سال 1406 بیش از 145 میلیون تن 
مواد غذایی تولید شود. در حال حاضر میزان تولید مواد غذایی در کشور 
125 میلیون تن است و فاصله ای که تا شرایط پیش بینی شده وجود 
دارد باید تلاش شود از طریق ارتقای بهره وری و اجرای طرح ویژه ها 

در حوزه تولیدات کشاورزی مورد پیگیری قرار گیرد.
مردعلی گفت: از لحاظ فراهم کردن غذا تقریباً نیاز کشور از طریق 
تولیدات داخل کشــور پوشش داده می شود اما این موضوع را باید با 
دید آینده نگری نگاه کرد و این فاصله 20 میلیون تنی که از وضعیت 
موجود و وضعیت عادی وجود دارد نیازمند برنامه ریزی است که بتوانیم 
از زمین، آب و وضعیت کشاورزی به شکل خوبی استفاده کنیم. در 
حوزه تأمین امنیت غذایی کالاهای استراتژیک بسیار اهمیت دارد که 
بر اساس سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه باید حداقل 90 درصد 

تولیدات در حوزه کشاورزی در داخل کشور تولید شود.
وی با بیان اینکه ما در زنجیره آبزیان رتبه و شــرایط خوبی داریم 
تاکید کرد: در بنیاد برکت ما در تلاشــیم 30 هزار طرح را که باعث 
اشتغالزایی بیش از 100 هزار نفر می شود در قالب تسهیلات در حوزه 

غذایی عملیاتی کنیم.
دبیر شورای راهبردی زنجیره های ارزش و مدیر طرح های اشتغالزایی 
بنیاد برکت با بیان اینکه 6 هزار میلیارد برای 30 طرح حوزه غذایی 
در نظر گرفته شده است گفت: پیش بینی می کنیم با اجرایی شدن 
این طرح ها نزدیک 17 میلیون دلار در حوزه صادرات نصیب کشور 
شود که تحقق این مهم بدون شک دستاوردهای خوبی برای کشور 

خواهد داشت.
مرد علی با اشاره به اینکه فعالیت بنیاد برکت در حوزه غذایی بیش از 
15 سال است اظهار کرد: ما در راستای اشتغالزایی و محرومیت زدایی 
فعالیت های خود را برنامه ریزی می کنیم از این رو با اقدامات ما بیش 

از 540 موقعیت شغلی ایجاد شده است و مجموع عملکرد ما در حوزه 
کســب و کارهای خرد و خانگی اجرای 144 هزار طرح بوده است و 
در حوزه شرکتی و شخصی ما 665 فرد یا شرکت را موردحمایت قرار 

دادیم و نزدیک 111 هزار موقعیت شغلی ایجاد کردیم.
وی در پایان گفت: بنیاد برکت در حوزه امنیت غذایی رویکرد جدی را 
اتخاذ کرده و از سوی نهادهای دولتی، حکومتی و خصوصی درجهت 
همکاری دعوت به عمل آورده است و تا به امروز بیش از 90 درصد 

برنامه های ما اجرایی شده و یا در حال اجرا است.
مهم ترین نوع فعالیت در بحث آمایش ســرزمین موضوع فعالیت 
کشاورزی است، که هم اکنون حدود 18 درصد از اشتغال کشور در 
بخش کشاورزی و حدود 20 درصد از ارزش افزوده کشور در اقتصاد 
و همچنین حدود 17 درصد از صادرات غیرنفتی از بخش کشاورزی 
حاصل می شود و در بیشتر استان ها بخش کشاورزی همگام بخش 
صنعت در حال فعالیت است و این امر میزان اهمیت و پر رنگی بخش 
کشاورزی را نشان می دهد. لذا در طی سال های اخیر مساله امنیت 
غذایی در قالب واژگانی همچون اشتغال پایدار، مهاجرت به روستاها، 
اشتغال روستایی و خرید تضمینی کالاهای اساسی پیگیری شده است.
منوچهر دانشمند مدیرکل ستاد فرمان اجرایی امام )ره( هرمزگان در 
خصوص تأمین امینت زنجیره غذایی کشور، گفت: با همت بنیاد برکت 
مردم شهرستان »رودان« هرمزگان از مزایای دو طرح اقتصادی در 
این منطقه بهره مند شدند. به صورت پایلوت در روستای اسلام آباد 

که پرورش ماهی خاویاری و طرح گلخانه در روستای »گشویه« به 
بهره برداری رساندیم. وی ادامه داد: این دو طرح به ارزش 23 میلیارد 
تومان هستند که حدود 3 میلیارد بانک کار آفرین و حدود 6 میلیارد 
سرمایه در گردش این طرح است که توسط بنیاد برکت تأمین شده 
است. گلخانه این منطقه از طرح اسپانیایی است که با ارتفاع 8 متر 
و مســاحت 6 هزار و 200 متر مربع است. حدود 12 نفر و در فصل 

برداشت 100 نفر در این گلخانه ایجاد اشتغال شده است.
این مســئول گفت: افراد اشتغال زا در مناطق محروم اگر متقاضی 
دریافت تسهیلات هســتند می توانند به دهیاری یا شورای منطقه 
مربوطه مراجعه کند و از این طریق به شعب های بنیاد برکت معرفی 

می شوند.
بنیاد برکت در راستای توانمند سازی و محرومیت زدایی در مناطق 
محروم فعالیت های چشمگیری را در استان هرمزگان از خود به یادگار 
گذاشته است. یکی از طرح های بنیاد برکت در حوزه زنجیره آبی مانند 
پرورش ماهی و میگو در شهرستان قشم است که با وجود پهنه آبی و 

ظرفیت های بی نظیر فعالیت های مؤثری انجام شده است.
فاطمه ایرانی تسهیلگر بنیاد برکت در هرمزگان با اشاره به اینکه 
در خصوص تســهیلات در ایجاد اشتغال زایی این منطقه، گفت: از 
اردیبهشت 1400 فعالیت های تسهیل گری بنیاد برکت در این جزیره 
را آغاز کردیم که طی مدت سه سال 418 طرح با اشتغال بیش از یک 
هزار نفر به ثمر رسیده است. بالغ بر 52 میلیارد تومان تسهیلات به 
مردم قشم اعطا شده، و این طرح ها در حوزه های صیادی، گردشگری، 
اقامت بوم گردی و فنی و خدماتی بوده اســت. تاکنون 18 روستای 
هرمزگان هر ســال 6 روستا از بخش های مرکزی، حرا و شهاب به 

تعداد 450 نفر تسهیلات دریافت کردند.
این تسهیل گر ادامه داد: بیشتر این تسهیلات در غرب جزیره برای 
خشک کردن ماهی و میگو و 6 شرکت دانش بنیان و پرورش دلقک 
ماهی، جلبک و سامانه های شیلاتی و طرح های کار فرمایی انجام 
می گیرد. هرمزگان از محورهای اصلی در حوزه امنیت غذایی در حوزه 

زنجیره آبی که در زمینه ماهی، میگو و جلبک و… است.

تولید 145 میلیون تن غذا تا سال 1406

تراز تجاری 8 ماهه امسال منفی 10 میلیارد دلار 
بوده که از جمله دلایل آن باید به متمرکز بودن سبد 
صادراتی، سیاســت های داخلی در حوزه ارز، نرخ 

نیمایی، روش های برگشت ارز و ... اشاره کرد.
بر اســاس آمار گمرک در 8 ماهه امســال، 32 میلیارد دلار 
صادرات و 42.1 میلیارد دلار واردات داشته ایم که نشان می دهد 
در این بازه زمانی تراز تجاری منفی 10.1 میلیارد دلاری بوده 
است. البته وزارت امور اقتصادی و دارایی در گزارشی علت اصلی 
کاهش ارزش صادرات را ناشی از کاهش قیمت های جهانی به 
ویژه در حوزه محصولات پتروشیمی عنوان و اعلام کرده که 
قیمت جهانی این محصول حدود 40 درصد کاهش یافته است.
البته وزارت اقتصاد در این گزارش، عدم پیچیدگی فناوری در 
اقتصاد ایران را نیز عامل دیگری برای کاهش ارزش صادرات 
اعلام کرده که به اعتقاد این وزارتخانه موجب شــده متوسط 
ارزش یــک وزن ثابت از کالاهای صادراتی کمتر از واردات به 
همان وزن باشد.وزارت اقتصاد به درستی این دو نکته را عامل 
اصلی کاهش صادرات عنوان می کند چراکه با همین دو نکته 
مشخص می شود همچنان سبد صادراتی ایران متمرکز بوده و 
صــادرات ما از »عدم پیچیدگی اقتصاد« رنج می برد که وقتی 
قیمت یک محصولی به صورت جهانی کاهش می یابد، تراز 
تجاری در ایران به صورت کم سابقه ای منفی 10 میلیارد دلار 

می شود.
عامل اول تزار منفی: سبدِ متمرکزِ صادراتی

در این بین عمده روشی که می توان از طریق آن پیچیدگی 
اقتصادی را بهبود بخشید تنوع بخشی به محصولات صادراتی 
است؛ در واقع بر اساس »نظریه پیچیدگی« هر قدر محصولات 
تولیدی و صادراتی یک کشور پیچیده تر باشند و تنوع و فراگیری 
بالاتری داشته باشند، آن کشور رشد اقتصادی پایدارتر و درآمد 
سرانه بیشــتری خواهد داشــت؛ در واقع شاخص پیچیدگی 
اقتصادی نشــان می دهد که چطور تنوع صــادرات می تواند 
نمایانگر اختلاف توسعه یافتگی اقتصادی آشکار بین کشورها 
باشد. این شاخص نسبت به سایر شاخص ها )مانند حکمرانی 
خوب و توسعه انسانی( بهتر و دقیق تر می تواند رشد اقتصادی و 

حجم فعالیت های اقتصادی یک کشور را بازتاب دهد.
بررسی شاخص پیچیدگی ایران نشان می دهد که در خلال 
50 سال اخیر وضعیت کشور در مقایسه با سایر کشورها همواره 
نوسانی بوده و نتوانسته مطابق با پتانسیل ها جلو برود؛ آنطور که 
کارشناســان اقتصادی می گویند در حال حاضر اقلام کمتر از 
300 قلم کالای ایرانی 90 درصد از سهم اقلام صادراتی را در 
اختیار دارند. است. ضمن اینکه اصلی ترین کالاها و محصولات 
صادراتی ما محدود به محصولات پتروشیمی، صنایع معدنی و 

برخی از محصولات کشاورزی و صنایع غذایی است.

برای ارزیابی دقیق تر باید به وضعیت سبد صادراتی کشور در 
7ماهه سال جاری اشاره کرد که بخش عمده ای از محصولات 
این ســبد متمرکز بوده و اختصاص به کالاهای با پیچیدگی 
متوسط و کم همچون محصولات پتروشیمی، پروپان مایع شده، 

بوتان مایع شده و گاز طبیعی مایع شده دارد.
از سویی دیگر مقاصد صادراتی ایران نیز همواره محدود بوده اند؛ 
به گونه ای که حدود 70 درصد از صادرات کشــور تنها به پنج 
مقصد انجام می شود که این کشورهای معمولاً چین، ترکیه، 
امارات متحده عربی، عراق و هند هستند.این گزاره مُهر تأییدی 
بر عدم توجه دولت ها به توســعه سبد صادراتی کشور می زند 
و ضرورت تغییر ســاختار تجارت کشور با هدف افزایش توان 
مقاومت پذیری و کاهش آسیب پذیری را بیان می کند چراکه عدم 
تنوع بخشی به محصولات و مقاصد صادراتی نه تنها جایگاه 
ایران در زنجیره ارزش جهانی را بهبود نمی بخشد بلکه به جایگاه 

کشور از نظر درجه اعتبار بازار بین المللی خدشه وارد می کند.
در این رابطه محمد لاهوتی، رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایران با اشــاره تراز تجاری منفی 10 میلیارد دلاری در 8 ماهه 
امسال، گفت: صادرات از نظر وزنی 26 الی 27 درصد رشد داشته 
ولی این رشد از نظر ارزشی منفی 1.6 درصد بوده است. درباره 
دلایل منفی شدن تراز تجارت کشور نظرات مختلفی وجود دارد؛ 
دولتمردان معتقدند که دلیل اصلی آن فقط کاهش قیمت های 
جهانی بوده، اما از آنجا که ارزش کالای وارداتی ما افزایشی بوده 

و همچنین با توجه به اینکه حدود 85 درصد واردات کشور به 
مواد اولیه اختصاص دارد، می توان این استدلال را مطرح کرد که 
با توجه به عدم رشد صادرات و افزایش واردات، منفی شدن تراز 

تجاری کشور طبیعی است
با توجه به عدم رشد صادرات و افزایش واردات، 

منفی شدن تراز تجاری کشور طبیعی است
وی افزود: اگرچه، برخی معتقدند که رشد واردات، اتفاق مثبتی 
نیست. اما با توجه به اینکه 85 درصد مواد اولیه کشور وارداتی 
اســت و بخشی از واردات به کالاهای اساسی اختصاص دارد، 
بدیهی اســت که بخش عمده اقلام وارداتی متعلق به گروه 

کالاهای واسطه ای و سرمایه ای است.
لاهوتی تصریح کرد: ضمن آنکــه واردات ایران به ویژه در 
بخش مواد اولیه و کالاهای واســطه ای متناسب با موقعیت 
اقتصادی کشور نبوده و هنوز با انتظارات فاصله بسیاری دارد؛ 
چرا که واردات می تواند به تولید بیشتر، افزایش صادرات و تولید 

باکیفیت بالاتر کمک کند.
به گفته وی، رشد واردات اشکالی ندارد و آنچه که نیاز به آسیب 
شناسی و چاره اندیشی دارد، در وهله نخست، کاهش صادرات 
است و در عین حال باید این مساله مورد بررسی قرار گیرد که 
چرا بخش عمده صادرات کشــور به کالاهای با ارزش افزوده 
پایین اختصاص دارد و سهم کالای نهایی و با ارزش افزوده بالا 

در سبد صادراتی کشور ناچیز است.

عامل دوم تراز منفی: سخت گیری های داخلی
از سویی دیگر با توجه به اینکه موضوع عدم پیچیدگی اقتصاد 
ایران سالهاســت که گریبان تولید و صادرات را گرفته اما طی 
سنوات اخیر تراز تجاری منفی 10 میلیارد دلاری برای بازه زمانی 
8 ماهه تقریباً سابقه نداشته است. بنابراین می توان نتیجه گرفت 
که به جز سبد متمرکز صادراتی، عوامل دیگری نیز در منفی 

شدن تراز تجاری کشور دخیل بوده اند.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران در این ارتباط با بیان اینکه 
عوامل متعددی در کاهش رشد صادرات دخیل بوده است، گفت: 
عمده مسائل به سخت گیری ها در روش های برگشت ارز و تعهد 
پیمان سپاری ارزی و مشکلاتی که این روزها صادرکنندگان با 
آن دست وپنجه نرم می کنند، بازمی گردد؛ مشکلاتی نظیر تعلیق 
کارت ها، عدم امــکان واردات در مقابل صادرات و در واگذاری 
کوتاژها که بعضاً با مشکل مواجه هستند.وی افزود: برای مثال، 
واردات طلا تا پایان شهریورماه بدون معافیت مالیاتی بود، اما 
از اول مهرماه مشــمول معافیت شده و به این ترتیب یکی از 
روش هایی که در برگشت ارز صادرکنندگان و رفع تعهد ارزی 
آنها به کار می رفت، مسدود شده است. البته نه اینکه مسدود 
شده باشد، بلکه به دلیل بحث مالیاتی آن دیگر جذابیتی ندارد.
لاهوتی ادامه داد: از همه مهم تر، نرخ دســتوری ارز در سامانه 
نیماست که صادرکنندگان را با مشکل قیمت تمام شده در مقابل 
فروش نرخ ارز مواجه کرده اســت. به اینها تحریم هایی که بر 

صادرکنندگان اعمال می شود و شرایطی که متأسفانه روز به روز 
سخت و سخت تر شده است، را هم اضافه کنید.

وی با یادآوری اینکه از ســال 97 به بعد سیاســت انقباضی 
بانــک مرکزی در بحث برگشــت ارز و مدیریت صادرات ارز 
)ارز صادراتی( تغییری نکرده است، گفت: اگر شرایط رفع تعهد 
ارزی طی این سال ها را مورد بررسی قرار دهیم، در برخی مواقع 
مقررات تسهیل شده و در بعضی از مقاطع، سخت گیری ها بیشتر 
شده است.لاهوتی تصریح کرد: دولت سیزدهم در آغاز به کار 
خود، اقدام به برخی تسهیل گری ها از جمله در بحث واگذاری 
کوتــاژ و واردات در مقابل صادرات خود کرد که متأســفانه در 
دولت گذشــته از آن جلوگیری شد و تسهیل گری در این امر 
در سال نخست دولت سیزدهم، تراز تجاری مثبت و صادرات 
بیش از 50 میلیارد دلاری را رقم زد.وی ادامه داد: یعنی در اصل 
سیاست های دولت منجر به گشایش شریان بازگشت ارز شد و 
گویی صادرات مورد تشویق قرار گرفت. اما ظاهراً سیاست ها به 
روزهای قبل از روی کار آمدن این دولت در حال بازگشت است 
و سخت گیری ها روز به روز بیشتر می شود. لذا تمام این عوامل 
سبب شده که صادرکنندگانی که نگران رفع تعهد ارزی و سابقه 
و سبقه خود هستند، به سمت فعالیت های دیگری سوق پیدا کنند 
و عطای صادرات را به لقای آن ببخشند.لاهوتی اضافه کرد: در 
واقع، این سخت گیری ها در برگشت ارز و مقرراتی که اعمال 
می شــود، موجب نگرانی فعالان اقتصادی شده و آنها ترجیح 
می دهند که در بخش های دیگری فعالیت کنند. این هم یکی 
دیگر از عوامل کاهش صادرات است که باید به آن توجه شود.
وی در ادامه با بیان اینکه ما سال هاست که درگیر بی برنامگی 
در سیاستگذاری ها هستیم و این بی برنامگی در بحث صادرات 
به مراتب بیشتر است، اظهار کرد: این موارد در ممنوعیت هایی 
کــه برای اقلام صادراتی و به نیت تنظیم بازار انجام می گیرد، 
بخشنامه هایی که یک شبه صادر می شود، از آن طرف، موضوع 
تحریم ها و عدم ارتباط بــا بانک های خارجی که هزینه های 
صادرات را و برگشت پول را افزایش داده قابل مشاهده است.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران افزود: نکته حائز اهمیت اینکه 
هر چه تحریم ها سخت تر می شود، این بی برنامگی نیز بیشتر رخ 
نشان می دهد. به مواردی که قبلًا مورد اشاره قرار گرفته باید 
سیاست های داخلی در حوزه ارز، نرخ نیمایی، روش های برگشت 
ارز را نیز اضافه کرد.وی گفت: بنابراین وجود این ابهامات کار 
پیش بینی برای آینده را سخت تر می کند و چنانچه مسائلی که 
به آن پرداختم، مرتفع شود، قطعاً کشور قابلیت افزایش صادرات 
را بسیار بیشتر از این اعداد و ارقام خواهد داشت؛ ولی اگر موانعی 
که وجود دارد برطرف نشود و کماکان سیاست ها بر همین منوال 
باشد، نمی توان رشد چندانی را برای صادرات پیش بینی کرد و 

نهایتاً ارزش صادرات در همین اعداد و ارقام باقی خواهد ماند.

نیمه پنهان کسری تجاری؛ سخت گیری های داخلی را کمتر کنید
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